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L’harmonització dels impostos cedits a les 
Comunitats Autònomes, protagonista de la 
sessió de tarda de la III Jornada Tributària  

 
• El col·legiat de mèrit del Col·legi d’Economistes de Catalunya, catedràtic 

d'Economia de la Universitat Pompeu Fabra i Membre de la Comissió 
d'Experts de l'Estat per a la Reforma del Finançament Autonòmic Guillem 
López Casasnovas ha explicat que “l’acord dels experts passava per 
harmonitzar els impostos cedits a les comunitats autònomes”.  

 
• La directora general de Tributs i Joc de la Generalitat de Catalunya Marta 

Espasa ha assegurat que “caldria ampliar la capacitat normativa de les 
comunitats autònomes i fer que tinguessin la capacitat de gestió i 
recaptació plenes”. 
 

• El director de Projectes d’Ordenances Fiscals i Altres Ingressos de 
l’Ajuntament de Barcelona Antoni Mora ha opinat que el sistema de 
finançament local és “insuficient i obsolet” i que aquest “requereix d’una 
reforma basada en una nova fiscalitat immobiliària i en la creació de 
figures fiscals innovadores”. 

 
Barcelona, Febrer de 2018.- L’Hotel Catalonia Plaza de Barcelona ha acollit avui la III 
Jornada Tributària organitzada pels Fiscalistes del Col·legi d’Economistes de 
Catalunya (FiscalistesCEC). A la sessió de tarda, l’economista, col·legiat de mèrit del 
Col·legi d’Economistes de Catalunya, catedràtic d'Economia de la Universitat Pompeu 
Fabra i Membre de la Comissió d'Experts de l'Estat per a la Reforma del Finançament 
Autonòmic Guillem López Casasnovas i la directora general de Tributs i Joc de la 
Generalitat de Catalunya Marta Espasa han comentat l’evolució de la normativa 
relativa als tributs cedits: l’impost sobre el patrimoni i l’impost sobre successions i 
donacions. Guillem López Casasnovas ha aportat les conclusions de la Comissió 
d’Experts de l’Estat per a la Reforma del Finançament Autonòmic, les quals ara es 
troben en mans de tècnics del Ministeri d’Hisenda que les està avaluant. En primer 
lloc, el col·legiat de mèrit del CEC ha explicat que “a la comissió es va acordar, amb el 
meu desacord, la creació d’un nou IVA col·legial que faria que les Comunitats 
Autònomes que vulguin més recursos hagin d’aixecar de manera col·lectiva el tipus 
impositiu de l’IVA per a tots els territoris i que seria distribuïda per un criteri 
poblacional”. En relació a l’impost sobre el patrimoni,, López Casasnovas ha comentat 
que a la Comissió d’Experts es va aprovar crear una base imposable homogènia per a 
totes les Comunitats Autònomes, clarificar i actualitzar els límits de la tributació 
conjunta, treure els règims d’exempció segons la naturalesa dels actius i posar un  
mínim exempt per a totes les Comunitats Autònomes”. També ha explicat que el 
principal desacord es va situar en el mínim nivell de tributació per a totes les 
Comunitats Autònomes. I en relació a l’impost sobre successions i donacions es va 
acordar mantenir-lo “introduint uns nivells mínims i apostant per establir una base 
liquidable homogènia”. 
 
Per la seva banda, la directora general de Tributs i Joc de la Generalitat de Catalunya 
Marta Espasa ha iniciat la seva intervenció recordant que els tributs cedits 
representen uns ingressos per al govern català d’uns 3.000 milions d’euros, és a dir, 
un 15% del total. Espasa ha afirmat que coincideixen amb el Consell d’Experts amb 



que “el model actual de finançament és excessivament complicat i poc transparent, 
amb un dèficit de responsabilitat fiscal per part de les comunitats autònomes, amb 
carències de la normativa que regula els tributs cedits”. Tot i així, Espasa ha afegit que 
“no estem d’acord amb que el problema es trobi en les diferències entre territoris a 
l’hora de gestionar tributs cedits ja que això respon a una autonomia i una 
responsabilitat fiscal necessàries i tampoc amb que la solució sigui harmonitzar les 
bases imposables i liquidables dels impostos cedits”. En referència a l’impost sobre el 
patrimoni, Marta Espasa ha remarcat que caldria ampliar la capacitat normativa de les 
comunitats autònomes i fer que tinguessin la capacitat de gestió i recaptació plenes. 
També ha comentat que a l’estat espanyol es recapten 1.000 milions via aquest 
impost, dels quals 500 a Catalunya, dada que ha generat controvèrsia en el debat 
posterior. En conclusió, Espasa ha reiterat que les propostes del Consell d’Experts 
busquen reduir la capacitat normativa de les Comunitats Autònomes. 
 
D’altra banda, l’economista i director de Projectes d'Ordenances Fiscals i Altres 
Ingressos de l'Ajuntament de Barcelona Antoni Mora ha aportat l’anàlisi dels 
principals problemes pràctics i temes pendents en matèria de tributs locals. Segons 
Mora, “a Barcelona tenim un espai fiscal propi important, en el qual els impostos 
representen el 45% dels ingressos no financers”. Tot i així, Mora ha destacat que “el 
sistema de finançament local és insuficient i obsolet amb uns ingressos propis basats 
en el valor cadastral, amb instruments fiscals poc evolucionats i amb unes 
transferències de l’Estat complexes i poc transparents”. En aquest sentit ha apuntat 
que “caldria una reforma que passaria d’una banda per redefinir la fiscalitat 
immobiliària amb una actualització dinàmica dels valors cadastrals, amb la possibilitat 
d’aplicar tipus impositius diferents i un recàrrec als immobles residencials, així com 
establir bonificacions segons criteris de renda o exempcions històriques”. Mora ha 
afegit que “la reforma també passa per la creació de figures fiscals innovadores per 
adaptar la fiscalitat a la realitat social i econòmica com ara l’existència de pisos buits, 
les noves comunicacions electròniques, el tractament fiscal del comerç, o les 
externalitats turístiques”.  
 
En relació a l’IBI, el director de Projectes d’Ordenances Fiscals i Altres Ingressos de 
l’Ajuntament de Barcelona ha ressaltat que “a la ciutat comtal ens trobem amb la 
problemàtica de les bonificacions i subvencions d’aquest impost, que es limiten segons 
l’estat a famílies nombroses propietàries”. D’altra banda, en referència a l’Impost sobre 
l’Increment de Valor dels Terrenys de Naturalesa Urbana, conegut com l’impost sobre 
les plusvàlues, Mora ha explicat que, després de la sentència d’inconstitucionalitat, 
“l’Ajuntament de Barcelona deixarà de cobrar l’impost en tots aquells casos en què no 
s’hagi produït un increment del valor dels terrenys fins que l’Estat no reformi la llei”.  
 
A la III Jornada Tributària també s’han abordat en les ponències matinals qüestions 
com ara l’actualitat tributària a càrrec del director general de Tributs del Ministeri 
d’Hisenda i Funció Pública Alberto García Varela; la distinció entre opcions i drets en 
matèria tributària i la seva revocabilitat per part de l’advocat, professor associat de Dret 
Financer i Tributari a la Universitat Complutense de Madrid Leopoldo Gandarias; la 
incidència de les subvencions en l’IVA amb l’advocat i soci de Deloitte Legal José 
Manuel de Bunes i l’anàlisi de les obligacions tributàries connexes a càrrec de 
l’advocat i soci de l'Àrea Tributària de MAIO Galicia Javier Gómez Taboada. 
 
El Col·legi d'Economistes de Catalunya, que compta amb més de 8.000 col·legiats 
(més de 3.300 en l’àmbit fiscal) i més de 2.000 societats i despatxos vinculats dedicats 
professionalment a les diferents vessants de l'economia i l'empresa, està considerat 
com una institució que, a través de l'organització d'activitats i serveis molt diversos, es 
configura com un centre de formació i reciclatge dels professionals i com un fòrum 
d'opinió obert a la societat en general. 
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